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Ministr Fronc čeká kolem hodnocení kvality univerzit hodně
křiku
KOŠICE 29. září (zpravodaj ČTK) - Slovenské univerzity dnes zahájily nový akademický rok, který bude podle ministra
školství Martina Fronce "rokem kvality". Jak uvedl Fronc na půdě Technické univerzity v Košicích, letos se bude hodnotit
kvalita výuky slovenských vysokých škol a univerzit a bude se posuzovat jejich konkurenceschopnost ve srovnání s
ostatními vysokými školami v Evropě.
"Kriteria jsou přísná a mám tušení, že kolem toho bude ještě hodně křiku. Bez toho se nám ale kvalitu vysokého školství
zvýšit
nepodaří," prohlásil Fronc. Zahájení akademického roku na Technické univerzitě v Košicích se kromě ministra zúčastnil
také slovenský premiér Mikuláš Dzurinda. Ten před akademickou obcí univerzity vyslovil názor, že některé slovenské
vysoké školy již dnes snesou srovnání se špičkovými evropskými univerzitami. Situace by však podle něj byla ještě
lepší, kdyby se podařilo prosadit částečné zpoplatnění univerzitního studia, které navrhoval ministr Fronc.
"Už dnes mají vysoké školy o 24 procent prostředků víc než v předchozích letech. A kdyby se nám podařilo prosadit
částečné zpoplatnění studia, měly by prostředků na reálné výdaje ještě víc," řekl premiér. Poslanci slovenského
parlamentu hlasovali o zavedení školného na univerzitách letos v polovině května. Návrh zákona o školních půjčkách,
který počítal se zavedením školného až do výše 26.000
slovenských korun (asi 20.000 Kč) ročně, ale ve sněmovně neprošel.
Ministr Fronc tehdy po hlasování parlamentu potvrdil, že vláda Mikuláše Dzurindy již neuskuteční jednu ze základních
změn ve školství, kterou si naplánovala v programovém prohlášení. V tomto volebním období totiž Fronc již reformní
zákon nepředloží. Podle navrhované normy měli vysokoškoláci platit za studium od září. O výši poplatků měly
rozhodovat školy. Předloha dávala studentům možnost čerpat půjčky a některým posluchačům také přiznávala sociální
stipendia.
Zavedení školného naráželo na překážky od počátku. Vláda už loni v únoru nejprve příslušný návrh zákona předala do
parlamentu, ovšem necelý měsíc poté jej ale ze sněmovny zase stáhla. Kabinet potom návrh projednal znovu, poslanci
jej ale v červnu nepustili do druhého čtení. Napotřetí Dzurindova vláda školné posvětila letos v únoru. Zhruba v polovině
zemí Evropské unie si musí vysokoškolské vzdělání studenti platit i na státních vysokých školách, mnohde však mají
různé úlevy studenti ze sociálně slabších rodin. Někde (mimo jiné v Lucembursku) se na státních školách platí jen za
postgraduální kurzy. Školné se nepovedlo prosadit ani v české republice.
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